
Oświadczenie złożone 
przez senatora Marka Konopkę 

Oświadczenie skierowane do ministra sprawiedliwości, prokuratora generalnego RP 
Zbigniewa Ćwiąkalskiego 

Szanowny Panie Ministrze! 

Jestem senatorem pochodzącym z województwa warmińsko-mazurskiego. Jak Panu Ministrowi 
wiadomo, jest to region obciążony historycznie. Jedną z konsekwencji zaszłości historycznych, 
do dziś budzących niepokój wśród mieszkańców Warmii i Mazur, jest kwestia roszczeń 
obywateli niemieckich. 

W obecnym czasie przed polskimi sądami toczą się kolejne sprawy sądowe o odszkodowania 
z powództwa niemieckiego. Niestety, proces ten ma tendencję wzrostową. Każda z tych spraw 
podsyca emocje i wywołuje trwogę wśród mieszkańców naszego regionu. Wśród ludności 
osiedlonej na majątku porzuconym dobrowolnie przez byłych właścicieli pochodzenia 
niemieckiego rodzi się pytanie o jutro, o przyszłość ich oraz ich dzieci. 

W mojej ocenie obywatele polscy, działający w dobrej wierze, nie mogą dziś ponosić 
negatywnych skutków interpretacji prawnych oraz nieścisłości przepisów prawa. Państwo ma 
obowiązek zapewnić poczucie bezpieczeństwa swoim obywatelom, w tym poczucie 
bezpieczeństwa ich własności. 

Zdaję sobie sprawę, że poruszona problematyka nie jest kwestią prostą. Szanuję i respektuję 
zasadę niezawisłości sądów, jednakże zaufanie, jakim obdarzyło nas społeczeństwo, 
zobowiązuje do skutecznych działań w obronie jego praw. Dlatego też zwracam się do Pana 
Ministra o odpowiedź na następujące pytania. 

Jakie działania podjął lub zamierza podjąć rząd polski w obronie praw majątkowych wobec 
rosnącej liczby powództw obywateli niemieckich? 

Jakie plany ma Ministerstwo Sprawiedliwości wobec realnego zagrożenia wypłaty przez Skarb 
Państwa odszkodowań z tytułu żądań rewindykacyjnych? 

Jakie kroki poczynił rząd polski, by uregulować kwestie prawne dotyczące poruszonej wyżej 
tematyki? 

A może nie ma powodów do takich obaw? 

Z wyrazami szacunku 
Marek Konopka 
 


